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MAKÓ SZENNYVÍZCSATORNÁZÁSÁNAK
VÁZLATOS TÖRTÉNETE

Ma már csak a 65 év felettiek emlékezhetnek 
arra, hogy milyen körülmények között éltek 
a makóiak az 1960-as évek elején. Villany ugyan 
már világított az otthonokban, de nem volt ve-
zetékes gáz és távfűtés, nem volt szennyvízcsa-
torna, alig volt telefon és  burkolt út, sőt a napi 
ivóvízért is  a többségnek sorba kellett állnia, úgy 
mint mostanában Fokvárosban. A második vi-
lágháborús hadigazdálkodás, a jóvátételi köte-
lezettségek, a helyreállítás, az emberi vesztesé-
gek, és a Marshall-terv elutasítása, a korábban 

Ebben a szakmában igen drága a tanulópénz
50 évvel ezelőtt helyezték üzembe a belváros szennyvízelvezető rendszerét Makón

szegényesen létrehozott kevés víziközmű mű-
ködését is veszélyeztette, újabbak építése pedig 
a 60-es évekig csak álom maradt. Makó azon-
ban halmozottan hátrányos helyzetben volt, hi-
szen nemcsak Trianont szenvedte még, hanem 
a második világháború utáni relatív lemaradást 
is. Az 1963-as esztendő viszont két nagyon 
fontos változást hozott. Májusban hivatalosan 
is megnyitották a fürdőt, előtte pedig febru-
árban üzembe helyezték a déli ipari övezet 
elválasztott rendszerű szennyvízcsatornáját 
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és szennyvíztisztítóját. Ez utóbbi biztosította 
a kenyérgyár, a tüdőgondozó, a tüdőkórház, 
a Közúti Gépellátó Vállalat, a Mezőker, a nagyál-
lomás, a Papriafeldolgozó Vállalat, a Gépgyár és 
a Tüzép szennyvizeinek elvezetését és tisztítását, 
tehát mindezen cégek és intézmények műkö-
dési feltételét. 

Ezt megelőzően a szennyvizek jórészt tisztí-
tatlanul kerültek a talajba,a talajvízbe, a csapa-
dékvíz csatornákba és a felszíni vizekbe, főleg 
a Nagyérbe. A koncentráltan keletkező szeny-
nyvizeket pedig a Csongrád Megyei Talajerő-
gazdálkodási Vállalat szippantói gyűjtötték be és 
vitték a Rákosi út melletti környezetkárosító lera-
kóra. Az üzemeknél jobb lehetőség hiányában 
a hagyományos ülepítős, derítős, oldómenden-
cés, szikkasztómezős tisztítás volt a jellemző.     
Üdítő kivételként pl. a kórháznál, a gimnázium-
nál, az árvaháznál akkor korszerűnek számító, 
ún. csepegtetőtestes biológiai tisztítókat építet-
tek. Ellenkező példaként előfordult az is, hogy 
pincében tároltak és szikkasztottak szennyvizet. 
A vízöblítéses WC elterjedéséig az „internacio-
nális, tradicionális, gravitációs, légöblítéses,” ma-
gyarul potyogtatós „budit” használta a lakosság 
Ebből a szempontból „szerencse”, hogy a köz-
műves vízellátás hiánya miatt a lakosság alig ter-
melt szennyvizet. 1968-tól kezdődően azonban 
a lakosság vált a környezet legnagyob szennye-
zőjévé egészen 2014-ig, az utolsó csatornázási 
program befejezéséig.(Gyakori „megoldásként” 
az ásott kutakat használták szennyvíz „szikkasz-
tóként”.) Ekkorra szűnt meg lényegében az ad-
dig alaposan alulértékelt közegészséügyi és 
a környezeti kockázat, és csak ekkor haladtuk 

meg az ókori Róma, és a XIX. századi Párizs 
közmű-színvonalát.

 AZ ELSŐ FÁZIS

A 60-as évek elején azonban a koncentrált 
szennyvízkeletkezés miatt a város déli ipari 
övezetében működő fentebb felsorolt üzemek 
szociális és ipari szennyvízeinek kezelését kellett 
és lehetett először megoldani, tehát gyűjtőcsa-
tornát és legalább mechanikai tisztítót építeni, 
és az így megtisztított szennyvizet a strand alatt 
a közeli Marosba vezetni.

Akkoriban azonban nem bíztak fontos fejlesz-
téseket a helyi Tanácsokra. A program beruhá-
zója és műszaki ellenőre így a Csongrád Me-
gyei Tanács Tervosztálya, tervezője a Budapesti 
Földműves Szövetkezeti Országos Kivitelező és 
Tervező Vállalat, kivitelezője a Budapesti Közle-
kedési Építő Vállalat lett. A létesítményt 1963. 
február 23-án helyezték üzembe, de a hiány-
pótlásokat és a próbaüzemeltetést október 
2-án fejezték be. A közben eltelt időszakban 
nagyobb szivattyúkat és villamos-teljesítmény-
mérőket kellett beszerelni, de lecseréltek egy 
vákuumszivattyút is, amit a szivattyúk indításá-
hoz terveztek be. 

A SZENNYVÍZELVEZETŐ- ÉS TISZTÍTÓ 
RENDSZER

Az elválasztott rendszerű (csak szennyvizet 
szállító) gravitációs gyűjtőcsatorna  40 cm át-
mérőjű tokos betoncsővel a Lonovics sgt. déli 
járdájában a szabványtól eltérően kapott helyet. 
Az üzemek, közintézmények egy részét így 
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viszont egyszerűen lehetett bekötni a csatorná-
ba. A Liget utca sarkán lévő fejaknába csatlako-
zott a kenyérgyár nyomócsöve. A nagyállomás 
mellett egy közbenső átemelő épült körülbelül 
700 m távolságra az indító aknától. Az itt elhe-
lyezett vízszintes tengelyű vákuumos indítású 
szivattyúk felemelték a szennyvizet az újabb 
gravitációs szakaszba, ami a vasúti sínek alatt 
átbújva a gépgyár területén mintegy 200 mé-
tert haladva érkezett a kétszintes ülepítőbe. 
A rendszer 1650 fm gravitációs gyűjtőt és 800 
fm nyomócsövet tartalmazott mindössze, ami 
akkor a tisztítóval együtt 5 millió forintba került. 
A szennyvíztisztítást végző 6 x 12 m alapterületű 
7 méter mélységű, 55 m3 ülepítő teret és 115 m3 
iszapteret tartalmazó mechanikai tisztítást bizto-
sító terepszint alá süllyesztett kétszintes ülepí-
tőt meglepő módon az árvízvédelmi töltéstől 
mindössze 30-40 méterre tervezték. 

A kétszintes ülepítő után egy 5,5 m x 5,5 m 
alapterületű 4,2 m mélységű háromszintes 
épület következett, melynek alsó szintje az üle-
pített szennyvíz tárolására szolgált, szellőző 
nélkül. A földszinten helyezték el a két darab 
2260 l/perc teljesítményű villamos hajtású és 
az 1 db 1.000 l/perc kapacitású benzinmoto-
ros tartalékszivattyút és a vákuumszivattyúkat. 
Az emeleten a kezelők tartózkodhattak, biztosít-
va az igencsak szükséges állandó felügyeletet. 
A szivattyúk egy acél nyomócsövön keresztül 
a strand alatt nyomták be a tisztított szennyvi-
zet a Marosba, 600 m3/nap kapacitással, ami 
ezerszeres hígítást jelentett, és még kisvíz idején 
sem volt sok az öntisztuláshoz. 

A RENDSZER ÜZEMELTETÉSE

A rendszer üzemeltetője az 1961-ben újjászer-
vezett Csongrád Megyei Víz- és Csatornamű 
Vállalat lett, amely ugyanebben az évben 
a hódmezővásárhelyi tisztító átvételekor talál-
kozott először szennyvíztisztító teleppel, tehát 
ilyen üzemeltetési tapasztalatokkal még nem-
igen rendelkezhetett. A vállalat makói telepét 
egy technikus irányította, szintén megfelelő 
felkészültség és tapasztalat nélkül. A csator-
namű kezelők képzése országos gyorstalpaló 
tanfolyamokkal is csak 1964-ben kezdődött, 
és az Országos Vízügyi Főigazgatóság is csak 
ebben az évben adott ki balesetelhárítási út-
mutatót. A belvárosi csatornarendszer kése-
delme, a súlyos tervezési hibák, a kivitelezői 
hanyagság, az üzemeltetői tapasztalat hiá-
nya, a felhasználói könnyelműség együttesen 
eredményezte két csatornamű kezelő halálát 
1967. áprilisában. A makói ipari szennyvíztisz-
tító így lett a szakma „állatorvosi lova”, hiszen 
ami hibát lehetett, azt mindenki el  is követte 
a beruházás és üzemeltetés során. Az iszaptér-
ből az iszapot szippantó kocsival kellett volna 
felszívni, ami többek között az iszap sűrűsége 
miatt sem sikerülhetett, ezért a bonyolult kézi 
tisztítást választotta az üzemeltető, amit viszont 
csak ritkán tudott elvégezni. 

A baleset előtt és után az üzemeltető szabaddá 
tette a nyomócsövet a bent felejtett drugafától 
és fertőtlenítette a Maros árterét a kiengedett 
szennyvíz miatt, a baleset után kijavította a szí-
vócsöveket, egy csatornamű kezelő díjazott 
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pillangószelepes újításával pedig még évekig 
működtette a tisztítót, miközben a vállalat hiába 
készíttette el többször is a rekonstrukció terveit.

A Csongrád Megyei Tanács, mint az állami 
célcsoportos beruházások gazdája azonban 
már dolgozott a megye városai vízellátásának 
és szennyvíztisztításának megoldásán. Makón 
azonban azért késett a csatornázás, mert a ter-
vezőnek és a kivitelezőnek meg kellett birkóznia 
az ún. „folyóshomok” problémával is, sőt pro-
vizórikus átemelők beiktatásával a szennyvizet 
az erre kapacitással nem rendelkező ipari rend-
szerre vezették. Ennek érdekében a Hold utcán 
ideiglenes csatornát és átemelőt építettek a Kál-
vin-Rákóczi utcai lakások szennyvíz kiöntéseinek 

megszüntetésére.  De volt más probléma is 
a csatornahasználóknál: maga a város mutatott 
rossz példát azzal, hogy a Csokonai utcai új csa-
padékvíz csatornát bekötötte a szennyvízcsator-
nába. Ezt a példát követte a gépgyár is úgy, hogy 
a területén húzódó főgyűjtő tisztító aknáit kilyu-
kasztotta, ezáltal nemcsak csapadékvíz, hanem 
olaj és pakura is jutott a rendszerbe. A Hídépítő 
Vállalat a víztelenítésnél keletkezető iszapos vizet 
1000 l/perc teljesítményű szivattyúval próbálta 
emelni a rendszerbe, holott a közbenső áteme-
lő csak 350 l/perces szivattyúval rendelkezett. 
Ennél rosszabb csak az volt, hogy a Paprikafel-
dolgozó Vállalattól hagyma darabok és paprika-
csumák kerültek a csatornába és a tisztító mű-
tárgyba mázsaszámra. A csatornahasználók 
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közműkultúrája tehát még a horizonton sem 
volt, ami jelentősen hozzájárult Ökrös Imre és 
Földinszki János csatornamű kezelők halálá-
hoz. A bomló szerves anyagok ugyanis átúsz-
tak a szívóaknába, ott is iszapréteget képeztek, 
megnehezítették a centrifugál szivattyúk vá-
kuumszivattyús indítását, a korrózió pedig per-
forálta az acél szívócsöveket. A kezelők tehát 
lementek a szívóaknába, hogy felkavarják, fella-
zítsák az iszapot azért, hogy a szivattyú fel tudja 
„kapni” az iszapos szennyvizet. Az első kezelő 
a rendelkezésre álló frisslevegős készülék nélkül 
ment le az aknába, és valószínűleg a felszaba-
dult kénhidrogéntől gázmérgezést szenvedett, 
ugyanúgy mint a segítségére siető munkatársa.  

A TRAGÉDIA UTÁN FEL KELLETT TENNI
NÉHÁNY KÉRDÉST

• A tervező miért nem géppel oldotta meg 
a süllyesztett kétszintes ülepítőből az iszap 
kivételét? (például süllyesztett száraz akná-
ban iszapszivattyúval, dugulásmentes vagy 
mammut szivattyúval)

• A tervező miért felszívó centrifugál szivaty-
tyúval tervezte az ülepített szennyvíz továb-
bítását? (Miért nem függőleges tengelyű 
szivattyúval, vagy süllyesztett aknában rá-
folyással?) Igaz viszont, hogy Flygt búvár-
szivattyú és a Flygt-MOBA átemelők is csak 
1969-ben jelentek meg Magyarországon. 

• A tervező a 7 méter mély kétszintes ülepí-
tőt miért süllyesztette terepszint alá a töltés 
közelében, hiszen így árvíz idején a fakadó 
vizektől is védeni kellett és a felúszás kocká-
zata is fennállt, az iszapkivétel nehézségéről 
nem is beszélve? 

• A tervező miért olyan területet választott, 
ahová egy gyáron keresztül, vagy az árvíz-
védelmi töltésen lehetett bejutni?

• A kivitelező hogyan hagyhatta az acél nyo-
mócsőben az emelőfát?

• A kivitelező miért a szívóaknán keresztül 
vezette el a horganyzott acélcsövet, ami 
az ivóvízellátást biztosította? 

• A beruházó hogyan vehetett át ilyen minő-
ségű létesítményt?

• Az üzemeltető miért nem követelte meg 
a biztonságos üzemeltetés feltételeit?

• Az üzemeltető vajon betartotta-e az üze-
meltetési utasítást, aszerint járt-e le a szívó-
aknába?

• A kezelők miért nem használták a frissle-
vegős készüléket?

• A kezelők elvégezték-e az OVF által 1964-
ben indított csatornaműkezelő tanfolyamot?

• A csatornahasználók hogyan szeghettek 
meg ennyi szabályt büntetés nélkül?

• stb.

A kérdések sorát folytathatnánk, a válaszok is-
merete nélkül, azonban a következmények tu-
datában.

Tudjuk azonban, hogy az üzemeltetőt az mi-
nősíti, hogy a beruházó, a tervező, a kivitele-
ző és a felhasználók által elkövetett hibákat 
többnyire magára maradva milyen gyorsan 
és milyen szinten képes felszámolni. Láthat-
juk azt is, hogy a tudás és a tapasztalat hiánya 
mekkora kockázatot jelent a víziközműveknél 
az alulfinanszírozás mellett. (Ebben az időben 
81 fillért kellett fizetni 1 m3 szennyvíz elveze-
téséért.)
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MI TÖRTÉNT A BALESET UTÁN?

A balest után 1968-ban a Csongrád Megyei 
Víz- és Csatornamű Vállalat természetesen 
megrendelte a telep rekonstrukciójának tervét 
a jó nevű tervező vállalattól a MÉLYÉPTERV-től, 
a terv azonban sajnos nem valósult meg. A vá-
rosi tanács 1979-ben olyan csatornarendszert 
terveztetett, ami felhagyta az ipari tisztítót, ezért 
a rekonstrukció elmaradt. 1984-ben a vállalat 
készíttetett szakvéleményt a kétszintes ülepítő 
födémjéről. 1986-ban újabb terv készült a Pen-
ta Gmk megbízásával, amely szerint három da-
rab Flygt CP3152-es búvárszivattyú került volna 
a szívó aknába, és a gépi szellőztetést robba-
násbiztos ventilátor biztosítja. 1990-ben ismét 
vállalati terv készült a födémcserére és a nyo-
mócső átvezetésére az ingói szennyvíztelepre. 
Az Állomás téri közbenső átemelő 1980-ban 
Flygt búvászivattyúkat kapott, a kétszintes üle-
pítő födémjét pedig 1990-ben elbontották.

A problémát 1995-ben az előző évben alakult 
Makó-Térségi Víziközmű Kft. oldotta meg első 
jelentős rekonstrukciós projektjeként a Pen-
ta Gmk tervei alapján. Így lett az „állatorvosi 
lóból” Makó legbiztonságosabb szennyvízá-
temelője. 

A PROBLÉMÁK HALMOZÓDÁSA

Ezekben az években azonban más gondok is 
adódtak. A ’60-as években Makó élhetőségét 
elsősorban két kedvezőtlen körülmény hatá-
rozta meg: az egyik a vízhiány, – főleg a lakos-
ságnál – a másik a szennyvízelhelyezés mind 

az üzemeknél, mind pedig a lakosság vízzel 
ellátott részénél. A szikkasztásra alig alkalmas 
makói talaj ugyanis nem tudta befogadni még 
azt a kevés szennyvízmennyiséget sem, ami 
a Hédervári utcán és a „nagybérház” pincéjé-
ben működő hidrofor által juttatott vízből ke-
letkezett az emeletes épületekben, és az akkor 
épülő Rákóczi-Kálvin utcai társasházakban. Még 
„szerencse”, hogy az összeomlott ártézi kutas 
vízellátás kevesebb, mint száz fürdőszobát tu-
dott ellátni a városban. De még így is a vízhiány 
és a szennyvízkiöntés egyszerre okozott nap, 
mint nap súlyos gondot a belvárosban.

A MÁSODIK FÁZIS

Ezzel azonban áttértünk Makó csatornázásának 
második jelentős állomására, ami I-II ütem név 
alatt futott talán a negyedik ötéves terv idején 
a szűk belvárosi intézmények és társasházak 
szennyvizének elvezetésére és tisztítására.

1964 óta épült néhány kilométer csatorna 
a Szent István-téri végátemelővel, 1600fm nyo-
mócsővel és az ingói külterületen 2400 m3/nap 
kapacitású kiemelt kétszintes ülepítővel, gravitá-
ciós Marosba vezetéssel, iszapszikkasztó ágyak-
kal és kezelő épülettel.

A kivitelezés késedelmét elsősorban az okozta, 
hogy a kivitelező Hídépítő Vállalat (a beruházó 
ebben az esetben is a Megyei Tanács, a tervező 
a MÉLYÉPTERV volt) ebben az időben találko-
zott egyszerre több városban is a folyóshomok 
problémával. Az igen apró szemű azonos mé-
retű homokot ugyanis a talajvíz magával viszi 
a hibás csőkötéseken keresztül a csatornába, 
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majd az átemelőbe, kimosódást, kiüregelő-
dést, hidraulikus talajtörést és csatornatörést 
okozva.  Emiatt a beépített tokos betoncsövek 
nagy részét fel kellett szedni, (Szegedi u., Kálvin 
u., Mikes Kelemen u, Lonovics sugárút, Árpád u, 
Vörösmarty u) helyettük azbeszt cement nyo-
mócsövet építettek be. Sok huzavona után 
1968-ban ideiglenesen, majd 1969. június 17-
én a Csongrád Megyei Víz- és Csatornamű 
Vállalatnak át kellett vennie üzemeltetésre 
a belvárosi rendszert és a tisztítót is (az erede-
ti határidő 1967. december 31. volt) a Hídépítő 
Vállalattól úgy, hogy a Szent István téri szűrőtar-
tályos végátemelő függőleges tengelyű szivaty-
tyúival napi problémák adódtak  (Ez a techno-
lógia máshol sem vált be.) 

Az állandó felügyelet miatt szükséges kezelő-
épület helyett évekig szörnyű látványt nyújtó 
fabódék díszítették a város egykori főterét. Az, 
hogy a tisztító- telephez ugyanúgy nem ké-
szült út és telefon, mint az ardicsi vízműhöz, 
csak ”hab volt a tortán”. Ezek pótlása ebben 
az esetben is természetesen az üzemeltető-
re maradt a Városi Tanáccsal egyeztetve. De 
ezen kívül számos garancián túli javítást és pót-
lást is el kellett végezni, megteremtve  a biz-
tonságos üzemeltetés feltételeit. Így például 
a Szent István téri átemelő rácsaknát, főelzá-
rót, emelő gépet, indukciós mennyiségmérőt, 
ventillátort kapott. Az EGRSV-150 tÍpusú füg-
gőleges tengelyű szivattyúkat Flygt búvárszi-
vattyúk váltották fel és elkészült a kezelő épület 
is.  Az ipari tisztító kezelőépülete is megújult. 
Ezekkel a fejlesztésekkel elértük, hogy sem 
nyári záporok, sem belvizek idején egyszer 

sem történt szennyvíz kiöntés a városban. 
Sőt a szennyvíz elvezető rendszer ilyenkor több 
százezer köbméter víz elvezetésével mentesí-
tette a város mélyebben fekvő részeit az elön-
téstől. Ezt az eredményt azonban igen nagy 
erőfeszítések árán tudtuk elérni. A város csa-
padékvíz elvezető rendszere ugyanis kritikus 
állapotban volt, (a víz visszatartásáról még szó 
sem esett akkoriban) így a jól működő szeny-
nyvíz csatorna rendszer nyújtott védelmet 
a többlet vizek kártételei ellen. Az üzemeltető 
így egyszerre küzdött az illegális vízbevezeté-
sek ellen és a kiépült rendszerre való szenny-
víz rákötésekért. A lakosság ehhez különböző 
kedvezményeket kapott, a kertesház tulajdo-
nosok körében mégsem aratott osztatlan si-
kert. Viszont az ipari bebocsájtók ellenőrzése 
rutin munka lett, nemcsak mennyiségi szem-
pontból, hanem a pH ellenőrzéstől a toxicitás 
mérésig ellenőriztük a bebocsájtott szennyvíz 
minőségét is. Mindezek mellet vészkiömlőket 
és vészátkormányzási lehetőségeket alakítot-
tunk ki, melyek igénybevételére szerencsére 
igen ritkán került sor.

Az infiltráció csökkentése érdekében 1987-
ben a belvárosi rendszeren az akkor újszerű 
supersilic kezelést alkalmaztuk, 1996-ban 
pedig a megyében elsőként csőbéleléses 
rekonstrukciót hajtottunk végre, elhárítva 
ezzel a rendkívül kellemetlen és költséges 
feltárásos csatornajavítást Makó főterén.
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A HARMADIK FÁZIS

A rendszerváltás és az önkormányzati törvény 
következtében 1990-ben új fejezet kezdődött 
a települési víziközművek fejlesztésében, mivel 
azok létrehozása és fejlesztése önkormányzati 
lehetőséggé, illetve kötelezettséggé vált. Sok kis 
település alanyi jogával élve mégis meglepetést 
okozva saját szennyvíztisztítót épített, ami na-
gyon magas fajlagos üzemeltetési költséget és 
csatornadíjat okozott. A kormányzat ezért a kö-
zös projekteket kezdte támogatni. Így történt, 
hogy Makó Kiszomborral összefogva pályázott 
sikeresen a makói szennyvíztisztító korszerűsíté-
sére, illetve a kiszombori végátemelő és össze-
kötő nyomócső megépítésére. (A pályázó ön-
kormányzatok attól féltek, hogy túl nagy költség 
esetén nem kapnak támogatást.) 

Ezt megelőzően azonban 1990-94 között 
az első makói önkormányzat is foglalkozott a ta-
nácstól örökölt feladattal, ezért dr. Sánta Sándor 
polgármesterrel osztrák-német tanulmányútra 
mentünk tapasztalatgyűjtésre, mert itthon akko-
riban nem igen volt mit tanulmányozni. Az ön-
kormányzat azonban 1994-ig nem adott be 
támogatásra irányuló pályázatot.) 

A helyi vállalkozási igények és a várható EU-s 
követelmények miatt a második önkormányzat 
sem vehette le napirendjéről a szennyvíztisztítás 
fejlesztését. Ezért dr. Buzás Péter polgármester-
rel angolszász területre utaztunk és ott válasz-
tottuk ki az új szennyvíztisztítási technológiát. 
Az 1994-ben megszervezett Makó-Térségi Vízi-
közmű Kft-nél a projekt indulásáig rendelkezésre 

álló időből igyekeztünk a legjobb, legújabb 
megoldások felkutatásával előnyt kovácsolni.

A harmadik fázis elsődleges célja az volt, hogy 
a város északi és észak-keleti ipari övezetében 
található üzemek és gyárak tovább működhes-
senek és fejlődhessenek. (Tejüzem, Hagymaku-
tató, Redőnygyár, Gumigyár, Bútorgyár, Zöldért, 
Kolbászgyár, Volán stb., és ipari Park létesülhes-
sen. Ez azért volt költségesebb, mert az ingói 
szennyvíztisztító a város nyugati oldalán fekszik.
Tíz kisebb szükségszerű csatornahálózat bővítés 
után (például a kórház és környéke, Návay tér 
és környezete) 2002-ig kellett várni arra, hogy 
az UTB ENVIROTEC Kft. tervei szerint az Ön-
kormányzat megbízása alapján a Makó-Térsé-
gi Víziközmű Kft. lebonyolításában és műszaki 
ellenőrzése mellett elkészüljön az északi ipari 
negyed csatornázása. Így megoldódott az ösz-
szes városi szennyvíz biológiai tisztítása és tá-
panyag eltávolítása, zsírlebontása, a kezelő épü-
let kibővítése és diszpécser központ kialakítása. 
A rendszer korszerű csőanyagokkal, 4 közbenső 
átemelővel és a Barcsay utcán egy új végáteme-
lővel, mintegy másfél milliárd forintért készült el 
Makó addigi legnagyobb beruházásaként.

A rendszer 6.000 m3/nap hidraulikai kapacitás-
sal, illetve 30.000 lakosegyenértékre készült, 
szippantott szennyvíz fogadására és tápanyag 
eltávolításra is alkalmas technológiával, üzemi 
laborral, komplex irányítástechnikával, 18 km 
elválasztott rendszerű szennyvízcsatornával és 
20 km nyomócsővel.
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A szennyvízvonal főbb részei:

• osztóakna: szükség esetén a záporvíz tá-
rolóvá alakított kétszintes ülepítőre lehet 
a többletvizet kormányozni

• kézi és gépi rács
• levegőztetett olaj- és homokfogó (két pár-

huzamos vonal)
• GOAL reaktor a zsírlebontáshoz, enzim és 

levegő adagolással
• ICEAS biológiai medence (három darab 

párhuzamos vonal automatikus SANITAIR 
levegőztető rendszerrel)

• fertőtlenítő medence

• végátemelő mennyiségmérővel
• nyomócső a Marosba vezetéshez
• klórozó helyiség
• Iszapvonal főbb részei:
• gravitációs iszapsűrítő
• iszapvíztelenítő gépház
• iszapcentrifura
• iszapszállító konténer a komposztálóba szál-

lításhoz

A határidőre és költségtúllépés nélkül elké-
szült, a kontinensen elsőként alkalmazott 
SBR-ICEAS technológia hazai és nemzetkö-
zi nívódíjban is részesült. (A lebonyolításáért 
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és műszaki ellenőrzéséért kapott bevételből 
vásárolta meg a Víziközmű kft. a Tinódi utcai 
volt DÉGÁZ központot, ami most Makó város 
tulajdonát képezi.) 

A NEGYEDIK FÁZIS

A társult önkormányzatoknál a projekt mene-
dzseléséhez szükséges szakmai felkészültség 
híján a kft. szakembereire hárult a legnagyobb 
teher. Helyi, megyei, regionális, országos és 
EU-s szinten kellett bizonyítanunk azt, hogy 
a szakmai program optimális és fenntartható. 
Az évek során azonban nemcsak az irányító, 
a közreműködő és más felügyeleti szervek vál-
toztak, hanem a projektmenedzserek is. A pá-
lyázat végén már a nevükre sem emlékeztünk 
azoknak a „felső projektmenedzsereknek”, akik-
kel a munkát elkezdtük. Jellemző példa az is, 
hogy a pályázat elején azt kellet bizonyítanunk, 
hogy a technológia nem végez tápanyag eltá-
volítást (mert ez a Maros befogadó esetében 
akkor nem volt kötelező és ezért nem is tá-
mogatták a magyar hatóságok). Két év múlva 
pedig már azt, hogy a Duna, illetve a Fekete 
tenger védelmében tápanyag eltávolításra alkal-
mas a technológia, mert közben megváltoztak 
a követelmények.)

Makó negyedik, az agglomeráció első csator-
názási programja 2014-ben fejeződött be 10 
éves előkészítés után a harmadik pályázati for-
mában „Kiemelt Európai Uniós Nagyberuhá-
zásként”, az érdekelt települések társulásának 
lebonyolításában, a Makó Térségi Víziközmű 
Kft. meghatározó közreműködésével. (Bár ez 

jogszabályi változások miatt már nem jelenthe-
tett sem lebonyolítást sem műszaki ellenőrzést.) 
A projekt Makó, Apátfalva, Magyarcsanád, Föl-
deák, Maroslele, Kiszombor teljes csatornázását 
tartalmazta a megyében alkalmazott legjobb 
csőanyagokkal (kőagyag és SN8-as KGPVC cső, 
ami legalább 10 százalékkal megnövelte a köz-
mű értékét,) és többek kötött napenergiával tör-
ténő automatikus iszapszárítással a makói tele-
pen. A támogatási pályázat és a közbeszerzés 
során is sikerült megvédeni a jól bevált alacsony 
költségű, szennyvízbírság nélküli technológiát, 
ami igen kevés folyószennyezést és vízterhelési 
díjat eredményezett. Ugyan úgy, mint koráb-
ban is, elkerültük a vákuumos szennyvízgyűj-
tő hálózatot, de a nyomás alatti részgyűjtőket 
kényszerből tudomásul vettünk.  A FIDIC „sárga 
könyves” közbeszerzést 12 hónapos próba-
üzemmel is próbáltuk ellensúlyozni.

A rendszer határidőre, a tervezett költség túl-
lépése nélkül készült el, mint a kistérség eddigi 
legnagyobb projektje, akkor 15 milliárd forint 
összegből, ami természetesen a szükséges 
gépjárműflottát is tartalmazta. (Woma nagynyo-
mású csatornatisztító, szippantó kocsi, kamerás 
kocsi, szerviz kocsi, konténer szállító, kotró- ra-
kodó, mobil áramfejlesztő stb.) A rendszer ka-
pacitása 8400 m3/nap és 52.500 lakosegyenér-
ték, a megépített gravitációs csatornahossz 175 
km, a nyomóvezeték hossz 69 km, az áteme-
lők száma 37 db, a bekötések száma 14500 db 
nagyságrendű. A szennyvíztisztító telepen épült 
egy kétszintes kezelőépület, egy szociális épü-
let, egy gépjármű tároló és egy kerékpártároló. 
A telep terepszintjét 50 cm-rel megemeltettük. 
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A bővített makói szennyvíztisztító szennyvízvo-
nalának főbb egységei:

• fogadó, elosztó akna
• gépi rácsok, szűrőprés
• levegőztetett homok- és olajfogó kotróhíddal
• homok víztelenítő
• GAL reaktor
• fúvógépház
• osztómű a szennyvízöntözés biztosításához
• 4 db biológiai medence keverővel és de-

kanterrel
• végátemelő
• mérőakna mérővel
• szippantott szennyvízfogadó rács-szűrő 

préssel
• iszapvonal főbb részei:
• fölösiszap szivattyúk
• gravitációs sűrítő 2 db
• víztelenítő centrifuga 3 db
• víztelenítő gépház
• polielektrolit adagoló rendszer
• SOLAR szárító csarnok átforgató és továb-

bító rendszerrel 2 db
• szárított iszap tároló

Ezzel a makói agglomeráció egyik legnagyobb 
problémája megszűnt, az ún. közmű olló be-
záródott, hiszen a közel száz százalékos vízellá-
tottság mellett 90 százalék körüli csatornázott-
ság valósult meg. Sajnos közben eltelt több mint 
négy évtized… 

A harmadik és negyedik csatornázási program 
pályázatainak elkészítése, a közbeszerzések, 
a programok lebonyolítása külön-külön is 
kötetre való munkát takar, és jó példa a tele-
pülések és az üzemeltető példaértékű együtt-
működésére.

Összefoglalva Makó szennyvízcsatornázásának 
bő fél évszázados történetét, megállapíthatjuk, 
hogy a ’60-as években állami-megyei beru-
házásként megvalósított első és második fázis 
szakmai tapasztalat hiánya miatti összes hibái 
és hiányosságai az üzemeltető Csongrád Me-
gyei Víz- és Csatornamű Vállalatnak nehezen 
teljesíthető kihívásokat okozott az akkori szűkös 
lehetőségek között, hiszen a silány gépészet és 
kezdetleges automatika óriási kockázatokat je-
lentett az üzemeltető munkatársak számára. 
A kivitelezők pedig elsősorban a talajvízszint 
süllyesztésnél és a csőanyag megválasztásnál 
mondtak csődöt. A tanulópénz mindkét terü-
leten túlságosan sok volt.

Ezzel ellentétben a Makó-Térségi Víziközmű Kft. 
által irányított, lebonyolított és ellenőrzött har-
madik fázis méltán kapta meg a Magyar Hidro-
lógiai Társaság és a Környezetvédelmi Minisz-
térium Lampl Hugó-díját, valamint az Angol és 
Magyar Mérnöki Kamara Tearney Clark díját. Ez 
egy bizonyíték  arra,  hogy a legjobb minősé-
get egy felelősségteljesen hosszú távon gon-
dolkodó, innovatív szemléletű, szakmailag jól 
felkészült menedzsmenttel rendelkező   üze-
meltető szervezet érheti el. 
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A negyedik, az agglomerációra is kiterjedő 
kiemelt nagyberuházás pályázati sikerében is 
az üzemeltető Makó-Térségi Víziközmű Kft-
nek meghatározó szerepe volt. Ennek köszön-
hető, hogy a KEOP programban elsőként kapta 
meg a projekt mind a hazai és mind az uniós 
támogatást tíz pályázó közül. Szakmai tekinté-
lyével, a közreműködőkkel kialakított együtt-
működéssel érte el, hogy a rendszer számos 
innovációval és a máshol alkalmazott csator-
nacsöveknél nagyobb szilárdságú csövekből 
épüljön, a hosszabb élettartam és a kisebb üze-
meltetési költségek érdekében. A szennyvíz-
tisztító napenergiát hasznosít iszapszárításra, 
és könnyen bővíthető, hogy ne akadályozza 
az agglomeráció fejlődését.

Ötvenkét év távlatából úgy gondolom, hogy 
minden tiszteletet és megbecsülést megérde-
melnek azok a jól felkészült szakemberek, akik 
a Makói Kistérség ezen nélkülözhetetlen infra-
struktúrájának létrehozásában, fejlesztésében 
és működtetésében az elmúlt hat évtizedben 
eredményesen részt vettek. A katasztrofális víz-
hiánytól a biztonságos teljes vízellátottságig, és 
a szennyvízek „elsikkasztásától” az ártalommen-
tes elhelyezésig. Kiemelt szerepet játszott ebben 
a rendkívül bonyolult munkában a Makó- Térsé-
gi Víziközmű Kft., amely két évtizedes működé-
se végén 2014. január 1-jén felújított állapotban 
adta át a makói víztornyot és a szennyvíztisztítót, 
de jó állapotban a többi létesítményt is, korszerű 
irányítástechnikával, online ellenőrzési lehető-
séggel és védelemmel ellátva. Nemigen érthető 

viszont az, hogy a hazai tapasztalatok és  kutatá-
si eredmények miért nem hasznosultak jobban 
a víziközmű szakmában, pedig a  technológiai 
fejlesztések mindhárom fő területen elkerülhe-
tetlenek a jövőben is.

Végezetül talán az is érzékelhető, hogy a vízi-
közmű rendszerek bonyolultabbak és költsé-
gesebbek, mint a többi közműrendszer. Hiszen 
a vízszerzéstől, a vízkezeléstől a víztárolástól, 
a vízelosztástól a tűzivíz biztosítástól kezdve 
a szennyvizek összegyűjtéséig, ártalmatlanításá-
ig, hasznosításáig, illetve elhelyezéséig, az iszap-
kezelésig, iszap hasznosításáig, elhelyezéséig 
nagyobb dimenziókkal és nagyobb energia fel-
használással működnek. És akkor a csapadékvíz 
gazdálkodásról még nem is szóltam…

Makó, 2019. április
Medgyesi Pál
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